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A morféma a legkisebb nyelvi jel. (A legkisebb jelentéssel bíró nyelvi elem). A morfémáknak 2 nagy csoportja van: a tőmorféma és a toldalékmorféma. 

A tőmorféma általában egybeesik a szótővel pl.: székek. Vannak többalakú tövek is,  ha a tövek azonos jelentésben többféle változatban is léteznek, ezek az alakváltozatok. pl.: tesz, tenni, kotor, kotrom. A tőmorféma lehet egyszerű és összetett szó is. Összetett szavak esetén előtagra és utótagra bonthatjuk a tövet. Pl.: Játszótér – játszó: előtag; tér: utótag.

A toldalékmorfémák

A képző:
A képzők többnyire a szótő után állnak, több is szerepelhet belőlük egy szóalakban. Megváltoztatják a szó jelentését és megváltoztathatják a szó szófaját. Pl.: talulság – ság: főnévképző. Vannak olyan képzők, amik nem változtatják meg a szó szófaját, pl.: gyakorító képző vagy a kicsinyítő képző (olvasgat, házacska). 

A jel:
A jel általában a képző és a rag között helyezkedik el, több is lehet belőle egy szóalakban. Árnyalja a szó jelentését. Névszókhoz járuló jelek: többes szám jele, birtokjel, birtokos személyjel,  többes szám jele (k), birtokos többes szám (i). Csak a melléknevek kaphatják meg a fokjeleket, a középfok jele (bb). Igékhez kapcsolódó jelek a módjelek: feltételes mód jele (na, ne, ná, né), felszólító  mód jele (j, vagy hasonult j), a múlt idő jele: t, tt

A rag:
A rag a szó végén található, lezárja a szóalakot, csak egy lehet belőle egy szóban. A szó mondatban betöltött szerepét mutatja. Asztalt- t tárgy ragja: a mondatban a szó a tárgy lesz.


_



Feladatok: Bontsd morfémákra a következő szavakat! Figyeld meg a toldalékok kapcsolódási sorrendjét! Mit veszel észre?


elrohant		el- igekötő, rohan – szótő, t – múlt idő jele
mulatságos		mul- szótő	at- képző	ság – képző	os – képző
találnának		talál – szótő, ná – képző	nak - rag
íratni			ír – szótő, at- képző, 	ni képző
szebben		sze – szótő, 	bb - jel, en - rag
tanulj			tan – szótő, ul- képző, - j jel

A toldalékok tipikus kapcsolódási sorrendje: szótő, képző, jel, rag. Az igekötő megelőzi a szótövet.
